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וואס טו איך אז מיין ווייב וויל נאר היילן  
 ?נאטורליך

 לכבוד דער ראש ישיבה שליט"א, 

איך האב א זאך וואס שטערט מיר זייער שטארק, איך ווייס נישט צי  
 איך בין גערעכט אדער נישט. 

נאטורליך מיט יעדע  מיין ווייב און אויך איר מאמע האלטן זייער פון גיין  
זאך, זיי טענה'ן אז די דאקטורים קוקן נאר אויף געלט, און מ'קען יעדע 
זאך היילן נאטורליך. אמאל האב איך נאך מסכים געווען דערצו, אבער  
ס'איז געקומען צו א שטאפל וואס איך האלט עס שוין מער נישט אויס, למשל  

טיילענאל אדער אנדערע    ווען מ'האט שטארקע יסורים טאר מען נישט נעמען
מיט   שאפע  גאנצע  א  אינדערהיים  האב  איך  בארואיגן.  וואס  זאכן 

 נאטירליכע ווייטעמינען, און מען עסט מער ווייטעמינען ווי עסן. 

מיין שוויגער האלט אויס די גאנצע ווייטעמין געשעפט... און מיין ווייב מאכט  
עס שוין כמעט נאך. איך פיל ווי איך ווער משוגע. א גרויסן יישר כח פאר'ן  

 נעמען די צייט צו ענטפערן. 

 :תשובה מאת הראש ישיבה שליט"א 
יום א' פרשת משפטים, י"ט שבט, שנת תשע"ח    -  בעזרת ה' יתברך 

 לפרט קטן

 איך האב ערהאלטן דיין בריוו. . נרו יאיר ...לכבוד 

וואס   אלע  די  פון  היטן  זייער  זיך  צו  מען דארף  גיין  קעגן  רעדן 
דאקטורים; אמת טאקע אז דער הייליגער רבי האט געזאגט מען  

)שיחות הר"ן, סימן נ( זאל זייער אכטונג געבן פון גיין צו דאקטורים  

אבער פון די אנדערע זייט האט דער רבי געזאגט: "אז מען גייט  
שוין יא צום דאקטער זאל מען גיין צו גאר א גרויסן דאקטער";  
דאס הייסט, מען זאל נישט גיין צו א דאקטער וואס לערענט זיך  
יארן   לאנגע  שוין  האט  וואס  דאקטער  א  צו  נאר  וכו',  יעצט 

 עקספירענס. 

 מיר קענען נישט זיין קלוגער פון די תורה
זאל   זאגן מען  וואס  די אלע  פון  געבן  אכטונג  זייער  מען דארף 
נישט גיין צו קיין דאקטורים. מיר קענען נישט זיין קלוגער פון די  

)שמות כא,  אויפן פסוק    )ברכות ס.(:תורה; חכמינו זכרונם לברכה זאגן  

א"    יט(: ֵּ ֹּא יְרַפ  ת;  –"וְרַפ  אוֹּ ְ א לְרַפ  פֵּ רָה רְשׁו ת לְרוֹּ וֹּ נָה הַת  נִת ְ אן שֶׁׁ נאך זאגן    מִכ ַ
",  )סנהדרין יז:(:חז"ל   כָה  תוֹּ ר ב ְ אי לָדו  לְמו ד חָכָם רַשַׁ ין ת ַ א, אֵּ פֵּ וֹּ רוֹּ ין ב  אֵּ   "עִיר שֶׁׁ

מען טאר נישט וואוינען אין א שטאט וואו עס איז נישט דא קיין  
 דאקטער. 

 מ'דארף געבן שאטס פאר קינדער
דער רבי האט קלאר געזאגט אז מען איז מחויב צו געבן שאטס  
פאר די קינדער; דער רבי האט געזאגט: "ווער עס געבט נישט קיין  
יאר, איז א רוצח",   פאקין פאר די קליינע קינדער ביי א פערטל 
נאך האט דער רבי געזאגט: "מען מעג גיין אפילו אינמיטן ווינטער  

עלט צו א דאקטער צו מאכן פאקין  אין די גרויסע שנייען און ק
פאר די קינדער", דאס זענען די שאטס וואס מען געבט    )שאטס(

אויף   מחלות,  ערליי  אלע  קעגן  קינדער  פאר  צייטן  היינטיגע 
קינדער   די  פאר  נישט  געבט  עס  ווער  וכו';  פאליאו  מיזעלס, 

איז א רוצח. קוק אריין דעם    - וואקסינען קעגן אלע סארט מחלות  
אקִין   )ספר אבניה ברזל, סימן לד(:לשון פון רבי'ן   ַ ד פ  לֶׁ "צְרִיכִין לְהַעֲמִיד לְכָל יֶׁ

נָה, וְאִם לֹּא   בַע שָׁ ם רֶׁ דֶׁ ק מִן    - קוֹּ ךְ דָמִים, וַאֲפִילו  אִם דָרִים הַרְחֵּ פֵּ מוֹּ שׁוֹּ הו א כ ְ
אקִין   ַ ד פ  לֶׁ לְהַעֲמִיד לְיֶׁ ל, ו  ר גָדוֹּ הַקוֹּ זְמַן שֶׁׁ ה וַאֲפִילו  ב ִ ר זֶׁ יָבִים לִיסַע עֲבו  הָעִיר מְחו 

בַע ם רֶׁ דֶׁ נָה".  קוֹּ  שָׁ

דאס האט דער רבי געזאגט נאך פאר צוויי הונדערט יאר צוריק,  
ווען די מעדעצינישע וועלט איז נישט געווען אזוי פארגעשריטן  

היינטיגע טעג דארף מען זייער  ווי היינט, איז דאך זיכער אז אין די  
אכטונג געבן צו געבן שאטס פאר די קינדער. מיר דארפן פאלגן  

 דעם רבי'ן בתמימות ופשיטות און נישט זיין קיין אויבער חכם. 

מוהרא"ש זכרונו לברכה האט דערציילט וואס ער האט געהערט  
פון הרב החסיד ר' לוי יצחק בענדער זכרונו לברכה, אז אין אומאן  
האט געוואוינט א גרויסער ערליכער איד אן אייניקל פון רבי'ן, ער 
איז געווען א משפיע און פלעגט פארלערנען וכו', זיין גאנץ לעבן  

ן צו דאקטורים און ווען ער איז עלטער  פלעגט ער רעדן קעגן גיי
קיין איין דאקטער וואו ער זאל נישט    געווארן איז נישט געווען

האבן געווען; זעט מען אז מען דארף זייער אכטונג געבן פון זאגן 
פאר א צווייטן נישט צו גיין צום דאקטער. און אודאי אז מען גייט  
קיין   זיין  נישט  זאל  ער  געבן  אכטונג  מען  דארף  דאקטער  צום 

ר מיט  דאקטער וואס האלט זיך אינמיטן לערנען נאר א דאקטע
 אסאך ערפארונג.

בעטן דעם אייבערשטן  צום דאקטער דארף מען  פארן גיין
 און געבן צדקה 

דעם   בעטן  דעם  פאר  מען  דארף  דאקטער  צום  גייט  מען  ווען 
)ליקוטי מוהר"ן,  אייבערשטן און געבן צדקה, אזוי ווי דער רבי זאגט  

נאכדעם וואס מען געבט א פדיון פאר א צדיק קען   חלק ב', סימן ג(:
 מען גיין צום דאקטער, עיין שם. 



 

מוהרא"ש זאגט אז פאר מען גייט צום דאקטער זאל מען לערנען  
געבן צדקה און בעטן דעם    )ליקוטי מוהר"ן, חלק ב', סימן ג(,די תורה  

אייבערשטן ער זאל שיקן א גוטער דאקטער און מען זאל האבן  
 א רפואה שלימה. 

ווייז דעם בריוו פאר דיין ווייב, וועט זי אפלאזן די אלע צודרייטע  
 שיטות וואס פארדרייען דעם קאפ.

 
 

ווי אזוי ווייסט מען אויב מ'האט יוצא געווען   
 ?אדער נישט

 לכבוד דער ראש ישיבה שליט"א, 

 יישר כח פאר די חיזוק יומי און די שיעורים, דאס איז מיר זייער מחזק. 

איך בין א בחור אין די יארן, און איך מוטשע זיך זייער אין עבודת ה',  
איך בין אלעמאל פיל מיט ספיקות אויב איך טו ריכטיג אדער נישט, אויב  
כ'האב יוצא געווען די מצוה ווי עס דארף צו זיין אדער נישט. יעדן טאג  

אויפ'ן  האב איך יסורים ווייל איך ווייס נישט אויב די תפלין ליגט מיר  
קאפ אויף די ריכטיגע פלאץ, איך האלט אין איין פרעגן אנדערע בחורים  
אויב די תפלין ליגט מיר גוט אויפ'ן קאפ. ביים דאווענען קען איך אסאך 
געזאגט   כ'האב  אויב  מסופק  זייענדיג  גאנצע  די  ענדיגן  נישט  מאל 

קות,  ריכטיג יעדעס ווארט. און בכלל ביי יעדע זאך בין איך פול מיט ספי
 און איך קען נישט מחליט זיין קיינמאל וואס צו טון. 

איך האף איר וועט מיר קענען געבן אן עצה און חיזוק, צו וויסן ווי אזוי  
 זיך צו פירן. 

 :תשובה מאת הראש ישיבה שליט"א 
יתברך  ה'  מנחם  -  בעזרת  ד'  דברים,  פרשת  ב'  שנת  -יום  אב, 

 תשע"ח לפרט קטן

 איך האב ערהאלטן דיין בריוו. . נרו יאיר ...לכבוד 

ת   )ליקוטי מוהר"ן, חלק ב', סימן מד(:דער הייליגער רבי זאגט   חָכְמוֹּ ם מֵּ "ג ַ
עַצְמוֹּ צָרִיך לְהַרְחִיק מְאֹּד",   ם ב ְ ֵּ דַת הַשׁ  עֲבוֹּ שׁ ב ַ י ֵּ מען דארף זיך זייער היטן  שֶׁׁ

מַתְחִילִין קְצָת  פון חכמות,   כְנָסִין ו  שׁ לְהַנ ִ י ֵּ לָם שֶׁׁ ל הָעוֹּ ת שֶׁׁ ו  הַחָכְמוֹּ ל  י כָל אֵּ "כ ִ
לִים   ו  בִלְב  ו  תִים  טו  שְׁ ו  ת  נוֹּ מְיוֹּ ד ִ רַק  ם  וְהֵּ לָל,  כ ְ ת  חָכְמוֹּ ינָם  אֵּ ם,  ֵּ הַשׁ  דַת  עֲבוֹּ ב ַ

לִים", דוֹּ די אלע חכמות וואס מען האט ווען מען הייבט אן דינען    ג ְ
אייבערשטן   דאס    -דעם  חכמות,  קיין  נישט  בכלל  זענען  דאס 

ת  זענען בלויז דמיונות, שטותים און קאפ דרייעניש,   הַחָכְמוֹּ ו   ל  "וְאֵּ
ם",   ֵּ דַת הַשׁ  עֲבוֹּ ת הָאָדָם מֵּ ילִין מְאֹּד אֶׁ ִ דאס מאכט אז דער מענטש זאל  מַפ 

ר, אִם  אפלאזן זיין עבודת השם,   תֵּ יוֹּ ק ב ְ מְדַקְד ֵּ ר ו  קֵּ ב וְחוֹּ שֵּׁ חוֹּ הַיְנו  מַה שֶׁׁ "ד ְ
ה", ש ֶׁ עוֹּ שֶׁׁ ה  מ ֶׁ ב ַ י  רָאו  כ ָ א  צֵּ יוֹּ איז    הו א  צי מען  וואס מען טראכט  דאס 

צי נישט; מען איז מדקדק און מען    - יוצא די מצוה וואס מען טוט  
האלט אין איין אריין טראכטן: 'אפשר בין איך נישט יוצא, אפשר  
בין איך יא יוצא', דאס אלעס ברענגט דערצו אז דער מענטש זאל  

 אלעס אפלאזן רחמנא לצלן.

 די תורה איז געגעבן געווארן פאר מענטשן
מו ת",  דער רבי זאגט:   לֵּ שְׁ בָתוֹּ ב ִ י חוֹּ א יְדֵּ צֵּ י ֵּ ר לוֹּ שֶׁׁ פְשָׁ ר וָדָם אִי אֶׁ ש ָ י ב ָ א  "כ ִ

אייבערשטן   פונעם  מצוות  די  זיין  יוצא  נישט  קען  מענטש 
'",בשלימות,   וְכו  נְיָא'  טְרו  ב ִ א  ב ָ הו א  רו ך  ב ָ שׁ  דוֹּ הַק ָ ין  דער    'וְאֵּ און 

אייבערשטער זוכט נישט א וועג ווי אזוי ער קען אונז כאפן און  
אויפווייזן אז מיר קענען נישט טון די מצוות, ווייל די תורה איז  

ת",געגעבן געווארן פאר מענטשן,   רֵּ ָ י הַשׁ  רָה לְמַלְאֲכֵּ וֹּ נָה ת  און    "וְלֹּא נִת ְ
ת  נישט פאר קיין מלאכים,   רוֹּ ת יְתֵּ חֻמְרוֹּ מַחְמִירִים ב ְ קִים ו  ו  הַמְדַקְד ְ ל  "וְעַל אֵּ

ם הֶׁ ב ָ מו ת  י ָ שֶׁׁ וְלֹּא  ם,  הֶׁ ב ָ 'וְחַי  אֱמַר:  נֶׁ ם  יהֶׁ י 'עֲלֵּ ין  כ ִ ם  אֵּ לָל  חִי ו ת  שׁו ם  לָהֶׁ   די  ",כ ְ
  אלץ   זענען   ספיקות   און   חכמות  מיט   פארנומען   זענען  וואס   אלע

זיי האבן נישט    - נישט    צי  מצוה  די   געווען   יוצא   האבן   זיי  צי  מסופק
צְאִים  קיין שום חיות,   ינָם יוֹּ אֵּ ם שֶׁׁ ה לָהֶׁ דְמֶׁ נ ִ חֲמַת שֶׁׁ חֹּרָה מֵּ מָרָה שְׁ ם ב ְ "וְתָמִיד הֵּ

חֲמַת   מֵּ מִצְוָה  ו ם  מִשׁ  חִי ו ת  שׁו ם  ם  לָהֶׁ ין  וְאֵּ ין,  ש ִ עוֹּ שֶׁׁ ת  צְווֹּ הַמ ִ ב ְ בָתָם  חוֹּ י  יְדֵּ
ם",   הֶׁ ל ָ ת שֶׁׁ חֹּרוֹּ רָה שְׁ קִים וְהַמ ָ ו  קְד  זיי זענען שטענדיג דעפרעסט און  הַד ִ

מרה   אין  אריין  זיי  ווארפט  חומרות  די  ספיקות,  אין  אלץ  לעבן 
 שחורה. 

ווייל דער גרעסטער חכמה איז צו דינען דעם אייבערשטן  
 בפשיטות

לָל",ר' נתן זאגט דארט:   ינוֹּ מַחְמִיר שׁו ם חֻמְרָא כ ְ עַצְמוֹּ אֵּ דער רבי    "וְהו א ב ְ
האט נישט געהאט קיין שום חומרות; ווייל דער גרעסטער חכמה  
איז צו דינען דעם אייבערשטן בפשיטות, אזוי ווי דער רבי זאגט  

ת,  דארט ווייטער:   אֱמֶׁ ת ב ֶׁ עַ חָכְמוֹּ דֵּ וֹּ י  ו  מִי שֶׁׁ ת, אֲפִיל  ל הַחָכְמוֹּ ת, אַחַר כ ָ אֱמֶׁ בֶׁ "ו 
יטו ת   פְשִׁ תְמִימו ת ב ִ ת ה' ב ִ ת וְלַעֲבֹּד אֶׁ ל הַחָכְמוֹּ לִיך כ ָ ת צָרִיך לְהַשְׁ ל הַחָכְמוֹּ אַחַר כ ָ

כָל הַ  ב ְ לָה שֶׁׁ דוֹּ ה הִיא הַחָכְמָה הַג ְ ת, וְזֶׁ לִי שׁו ם חָכְמוֹּ ר ב ְ מו  ת  ג ָ ת, לִבְלִי לִהְיוֹּ חָכְמוֹּ
רַך'".  וֹּ יִתְב ָ גְד  נָה נֶׁ בו  ין ת ְ ין חָכְמָה וְאֵּ לָל 'וְאֵּ לָם כ ְ עוֹּ ין חָכָם ב ָ ת אֵּ אֱמֶׁ י ב ֶׁ לָל כ ִ  חָכָם כ ְ

וואויל איז דעם מענטש וואס טוט אן תפילין יעדן טאג און איז  
די   אנטון  בשעת'ן  אונטער  זיך  טאנצט  ער  דעם,  מיט  מחיה  זיך 
פלעגט   ער  ווען  זען  געקענט  מען  האט  מוהרא"ש  ביי  תפילין; 
אנטון די תפילין, ווי בשעת ער האט געמאכט די ברכה האט ער  

איינ ווי  אזוי  ממש  געטאנצן,  אונטער  יעצט  זיך  האט  וואס  ער 
 געוואונען א ריזן סומע געלט. 

דאס זעלבע זאג איך דיר, אנשטאט דו זאלסט זיך אויפעסן צי די  
דיר   זאל  דיין קאפ  אז  זע  אויפן קאפ,  גראד  דיר  תפילין שטייט 
שטיין גראד; טאנץ פאר שמחה אז דו ביסט זוכה אנצוטון תפילין,  
אזוי אויך ווען דו דאווענסט זאלסטו זיך פרייען אז דו האסט די  

צו רעדן צום מלך מלכי   המלכים, לאז אפ דיינע מחשבות  זכיה 
צי   ווערטער  גוט די  געזאגט  יא  צי דו האסט  וואס מאטערן דיך 
צום   רעדן  קענסט  דו  אז  שמחה  פאר  טאנץ  עיקר  דער  נישט; 

 אייבערשטן.

דער אייבערשטער זאל העלפן אז דו זאלסט האבן הצלחה אין  
 אלע ענינים. 
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